
7

سرویس سیاسی-  حجت الاسلام 
مجتبــی ذوالنوری مجلس شــورای 
اســلامی در نطق میان دســتور اظهار 
داشــت: در آستانه سالروز قیام ۱۹ دی 
هستیم که مردم قم در بستر بصیرت قیام 
کردند و ایــن روز را گرامی می داریم. 
وی بیان کرد: مردم ما با بصیرت فاطمی 
و جهــاد و فرهنگ علوی در ۹ دی ماه 
ســال ۸۸ و زمانی که اســتکبار جهانی 
تمــام بضاعت خودش را در حمایت و 
پشتیبانی از فتنه بسیج کرده بود، با قیام 
سراسری خود در کشور، آخرین میخ را 
بر تابوت فتنه و فتنه گران زدند. نماینده 
مردم قم در مجلس شــورای اسلامی 
تصریح کرد: مردم ما با قیام ۹ دی، خون 
جدیدی بــه قیام ۱۹ دی تزریق کردند. 
۱۹ دی قیام هوشــیارانه مــردم قم در 
مقابل اهانت به امام )ره( بود، به حرکت 
انقلاب که از ســال ۴۲ شروع شده بود، 
تسریع بخشــید. همچنین مردم تبریز، 
ارومیه، دزفــول، جهرم، ری و بجنورد 
در چله های زنجیره ای در بزرگداشت 

شهدای این شهرها به این حرکت و قیام 
شــور خاصی بخشیدند که در سال ۵۷ 
منجر به پیروزی انقلاب اســلامی شد. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: رضــوان و بــرکات الهی نثار روح 
امام )ره(، شــهدای انقلاب، شــهدای 
۱۹ دی، شــهدای مدافــع حرم و همه 
شهدای این ملت شود که توانستند این 
حرکت الهی را استمرار ببخشند، امروز 
به دســت ما بسپارند و امروز رسالت ما 
بسیار سنگین است. ذوالنوری خطاب 
به نمایندگان بیان کرد: هر دقیقه از وقت 
مجلس بیش از صد میلیون تومان هزینه 
معمولی دارد و اگر ابنیه، امکانات و سود 
ســرمایه را حســاب کنیم، قطعاً بسیار 
بیشــتر از این خواهد بــود. تریبون ما 
بــرای مردم خرج دارد. وی افزود: برای 

مثال نماینده ای می خواهد درباره طرح 
رتبه بنــدی معلمان صحبــت کند و به 
جای آنکه در موافقت و مخالفت با این 
طرح صحبت کند، به مشکلات حوزه 
انتخابیه خود اشاره می کند و در نهایت 
هم موافقت و مخالفتش با دســتور کار 
مجلس مشخص نمی شود. هیئت رئیسه 
مجلس باید مدیریت کند. نماینده مردم 
قم در مجلس شــورای اسلامی تأکید 
کرد: بیش از ۷۰۰ طرح و لایحه در نوبت 
بررسی در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی است و اگر وقت مجلس را هدر 
دهیم، در برابر خداوند مسئول هستیم. 
یــک نماینده مجلس پشــت تریبون 
می آید و صحبت می کند و تعداد زیادی 
از نمایندگان به استقبالش می روند و او 
را در آغوش می گیرند! مگر چه اتفاقی 
افتاده است؟ اگر میکروفن در مقابل یک 

کودک دبستانی بگذاریم، از بنده و شما 
بهتر فی البداهه صحبت می کند. هیئت 

رئیسه باید نظم مجلس را رعایت کند.
عضو کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســلامی با بیان اینکــه وقت مجلس 
بایــد به کارهای مفید بگذرد تا در برابر 
خداوند متعال و ملت مدیون نباشــیم، 
اظهار داشت: مردم به این مجلس چشم 
دوختند و ما باید از وقت مجلس به نحو 

احسن استفاده کنیم.

ذوالنوری در نطق میان دستور:

وقت مجلس به کارهای مفید بگذرد

سیاسی

پرونده ترور 

علت درگیری های مرزی 

وزیر بهداشت اسپوتنیک زده 

مصداق ترویج منکر 

کنایه به وزیر کار

اتوبوس های »کارتن خواب ها« 

کسی احضار نشده است

بن کارت خرید لبنیات !

تهدید ایران

یکدست شدن حاکمیت 

نگرانیم

ذبیح الله خدائیان سخنگوی قوه قضائیه درباره شناسایی عوامل داخلی پرونده 
ترور شهید سلیمانی بیان کرد: در خصوص این موضوع با تحقیقاتی که صورت 
گرفته، به موردی برخورد نکردیم که عامل داخلی باشد و پاسخ من منفی است.

مقام وزارت خارجه از غیرحرفه ای بودن مرزبانان افغان و عدم شناخت مرز و 
مسائل مرزی توسط نیروهای طالبان مستقر در مرز انتقاد کرد. سید رسول موسوی 
در صفحه توییتر خود نوشــت: »بر اســاس اخبار منتشر شده در یک ماه گذشته 
برخوردهای مرزی بین نیروهای مرزبانی ایران، پاکستان و دیروز با ترکمنستان در 
جوزجان رخ داده است. ریشه این درگیری ها در غیرحرفه ای بودن مرزبانان افغان 
و عدم شناخت مرز و مسائل مرزی توسط نیروهای طالبان مستقر در مرز است .«

بهرام عین الهی، وزیر بهداشت در خصوص استقبال مسئولان از واکسن های 
ایرانی نیز می گوید: »بسیاری از مسئولان ما از واکسن داخلی استفاده می کنند، برای 
مثال حضرت آقا از واکسن برکت استفاده کردند، بنده و بسیاری از اعضای هیات 
دولت نیز همینطور.«این گفته ها نیز در مورد شخص خود وزیر بهداشت صدق 
نمی کند. چندی قبل وزارت بهداشــت کارت واکسن دیجیتال وزیر بهداشت را 
منتشر کرد. در این کارت، واکسن اسپوتنیک را برای دوز نخست او در تاریخ ۲۲ 
اسفندماه ثبت کرده و همین واکسن را نیز در تاریخ ۲۵ فروردین برای دوز دوم او 
ثبت کرده است، در حالی که در اسفندماه واکسن برکت به عنوان اولین واکسن 

ایران در فاز یک کارآزمایی خود بود.

حجت الاســلام مصطفی درایتی فعال سیاسی می گوید: حرف هایی که از 
سوی برخی ائمه جمعه زده می شود بسیار نامربوط است. متاسفانه برخی از ائمه 
جمعه در ادبیات به کار رفته دقت ندارند و برخی از آن ها به نحوی صحبت می کنند 
که هم برای داخل و هم رســانه های خارجی خوراک تولید و مردم را ناراحت 
می کنند. این فعال سیاسی می گوید حرف های صدیقی مصداق ترویج منکر در 
جامعه اســت و طبیعی است در جایگاهی نیست که به مردم دستور بدهد و اگر 
دستوری وجود دارد باید به مسئولین بدهند. ارشاد کردن مردم با این الفاظ نتیجه 
عکس خواهد داشت. مخصوصا اینکه نمی توان از او پذیرفت که اشتباه لفظی بوده، 
چون متاسفانه بار ها چنین سخنانی را مطرح کرده است. شاید هم نام سازمان امر 
به معروف و نهی از منکر تغییر کرده و ترویج منکر شده است.کاظم صدیقی به 
تازگی گفته بود: »سگ گردانی، بدحجابی و دوری از فرزندآوری، هرزگی است.« 

روزنامه خراسان نوشت: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با دفاع از توئیت 
سه سال قبل خود که گفته بود با یک میلیون هم می شود، کار تولیدی کرد، گفت 
سه سال پیش مطرح کردیم که با یک میلیون تومان هم می شود شغلی ایجاد کرد 
و اکنون با وجود گذشــت چند ســال و گرانی مواد اولیه هنوز هم می توان با یک 
میلیون تومان شغلی را ایجاد کرد. تاکید وزیر کار بر ایجاد شغل با یک میلیون تومان 
در حالی است که اگرچه می توان مشاغل بسیار ساده خانگی نظیر بسته بندی مواد 
غذایی را با هزینه اندک انجام داد ولی برای مشاغلی که به گفته وی مهارت محور 

هستند، ایجاد شغل با یک میلیون تومان خیلی بعید به نظر می رسد.

مهــدی چمران گفت : فضای عمومی تبلیغاتی بــه ویژه خبرگزاری های 
خارجی بر مسئله اتوبوس خوابی متمرکز شده و خبرگزاری های خارجی یادشان 
رفته که زباله گردهای لندنی یا دیگر کشورها چگونه زندگی می کنند.من با زاکانی 
صحبت کردم و قرار شد بساط اتوبوس هایی که در شب محل خواب افراد است 
جمع کنند چون اتوبوس بهداشــتی نیســت و صبح که این افراد بیدار می شوند 

چه کنند؟

خداییان، سخنگوی قوه قضاییه در نشست خبری گفت :تعدادی از مراکز 
فرهنگی و تشکل های استان قم از برخی بازیگران شکایت کرده اند؛ این پرونده 
در دادسرای انقلاب قم تشکیل و بعد به تهران ارسال و به مجتمع قضایی فرهنگ 

و رسانه تحویل شده اما تاکنون کسی احضار نشده است.

عبدالله قدوسی مدیرعامل صنایع شیر ایران گفت : احتمال دارد دولت برای 
حمایت از دهک های پایین و اقشــار آسیب پذیر جامعه بن کارتی توزیع کند تا 
این افراد بتوانند فرآورده های لبنی را بعد از حذف ارز کالاهای اساسی خریداری 
کنند اما هنوز صحبت و قراردادی منعقد نشده است.با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
به طور قطع قیمت شیرخام نیز افزایش می یابد که این ماده اولیه ۶۰ تا ۷۰ درصد 
هزینه های تولید فرآوره های لبنی را تشکیل می دهد.با افزایش قیمت شیر خام 
پیش بینی می شود که قیمت محصولات لبنی نیز بیش از ۶۰ درصد افزایش یابد.

 مایک پامپئو که در دولت دونالد ترامپ رئیس ســازمان اطلاعات مرکزی 
آمریکا )سیا( و سپس وزیر خارجه این کشور بود، در یک مصاحبه تازه، خواستار 

حفاظت خودش و دونالد ترامپ در برابر »تهدیدات ایران« شد.

عماد افروغ با تاکید بر نگرانی اش از یکدســتی حاکمیت، درباره ی رســالت 
رسانه ها در این وضعیت می گوید: وقتی مردم در یک پیمایش ملی روی هم رفته ۲۶ 
درصد می گویند که گرایش چپ و راست داریم یعنی ۷۴ درصد از آنها نیستند؛ این 
۷۴ درصد را چه کسی باید نمایندگی کند؟ شما باید نمایندگی کنید.افروغ می گوید: 
»دیدم مجلس جای بنده نیست. احساس کردم که نمی توانم اهداف بلند و روشنگرانه 
خود را از طریق مجلس دنبال کنم. قبل از آن فکر می کردم که مجلس نزدیک ترین 
کانون حاکمیت به آگاهی بخشی و روشن فکری است؛ بعد متوجه شدم که آن قدر 
آن جا تراکم لابی ها و جناح زدگی و سیاست زدگی است که بهتر است قالب و شکل 
آگاهی بخشی خود را عوض کنم.«- خیلی نگرانم با توجه به اینکه تقریبا می شود گفت 
که حاکمیت یک دست شده، و این خود زنگ خطری را به صدا درمی آورد. ان شاءالله 
که این یک دستی، مضمونی باشد. یک دستی مضمونی یعنی یک قانون اساسی داریم، 
یک آرمان انقلاب و اهداف و ارزش های متعالی داریم، که همه درحال حرکت به 
سمت آن باشیم. این خیلی خوب است؛ اما من می ترسم که این یکدستی مضمونی 
تبدیل شود به یک دستی جناحی و این زنگ خطر خواهد بود، زیرا جامعه بدون تکثر 
معنا ندارد و اداره ی کشور هم بدون تکثر معنا ندارد. یک جناح نمی تواند کشور را 

اداره کند. ما می گوییم وحدت در عین کثرت. یعنی کثرت باید نمود داشته باشد.

وزیر خارجه عربستان گفت، این کشور نسبت به برنامه هسته ای ایران نگرانی 
هایی دارد.به گزارش العربیه، فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان در یک نشست 
خبری مشترک با نیکاس دندیاس، همتای یونانی خود در آتن مدعی شد: ریاض 
از برنامه های ایران به ویژه در زمینه هســته ای نگران است. وزیر خارجه سعودی 
همچنین گفت که در یونان در رابطه با حملات انصارالله یمن به عربستان و راه های 
تقویت امنیت و ثبات در منطقه رایزنی کرده اســت.بن فرحان روز گذشــته نیز در 
نشست خبری با همتای اردنی خود با بیان اینکه دست برادری به سوی ایران دراز 
است، گفت: درخصوص فعالیت های بی ثبات کننده ایران در منطقه رایزنی کردیم.

اخبار ویژه ... حق شناس عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی:

تحزب در کشور به شوخی
 تبدیل شده است

سرویس سیاسی-محمدجواد حق شناس عضو 
شــورای مرکزی حزب اعتماد ملی ؛ در رابطه با انفعال 
جدی فعالیت های خانه احزاب، با اشاره به اینکه یکی از 
مشکلات ما قدرتمند نبودن احزاب در عرصه سیاست 
است، گفت: وقتی ساختار سیاسی کشور روی خوشی 
به تحزب نشان نداد، جایگاه احزاب با ضعف شدیدی 
روبرو شد. به این جمع بندی رسیدیم که نقطه مشترک 
احزاب این است که جایگاه خود را تقویت کنند. همه 
آنها در »قدرت گرفتن در ساختار سیاسی« کشور همسو 
بودند و این می توانست فصل مشترک همکاری همه 
احزاب باشد، البته با این رویکرد که رقابت پابرجا باشد.

وی با بیان اینکه به دنبال ایجاد فصل مشــترکی 
با حضور نمایندگانی از همه احزاب رســمی کشور 
بودیم، گفت: نشســت ها به نتیجه رسید و اولین دوره 
خانه احزاب شکل گرفت. بعد از چند دوره با این مسئله 
روبرو شــدیم که تعداد احزاب اصلاح طلب نسبت به 
اصولگرایان بیشتر بود و در هیئت رئیسه ها دبیران کل 
جریان اصلاح ط لب دست بالا را داشتند که با اعتراض 

اصولگرایان مواجه شد.
حوزه قدرت، نگاه همراه و مســاعدی به 

احزاب ندارد
عضو شــورای مرکزی حزب اعتماد ملی اظهار 
داشــت: بنابراین در دولــت اول روحانی، تغییراتی 
صورت گرفت و مقرر شــد جریان ها به صورت برابر 
در اداره خانه احزاب حضور یابند و هر دوره یک جریان 
وظیفه هدایــت را بر عهده بگیرد. هدف از این تغییر، 
هم افزایی بیشتر و کاهش رقابت در خانه احزاب بود. 
بنا شد به جای رقابت که موجب تضعیف ساختار کلی 

احزاب می شود، به سمت مشارکت برویم.
حق شــناس با تاکید بر اینکه حوزه قدرت، نگاه 
همراه و مساعدی به احزاب ندارد و احزاب خودشان 
باید نگران فعالیت و جایگاه خود باشند، تصریح کرد: 
همــکاری احزاب با یکدیگــر، علیرغم دیدگاه های 
سیاسی متفاوتشــان، مفید خواهد بود. بعد از تشکیل 

خانه احزاب جدید هم به علت افول فعالیت ها و تنزل 
جایگاه احزاب در نهادهای قدرت از جمله مجلس و 
دولت، انفعالی جدی اتفاق افتاد و هیچ کنش فعالانه ای 

صورت نگرفت.
نظــام انتخاباتی بایــد مبتنی بر تحزب 

باشد
وی با اشــاره به اینکه مشکلات حزبی به قانون 
انتخابات کشور بازمی گردد، عنوان کرد: شاید احزاب 
باید دغدغه خود را به ســمت اصلاح قانون انتخابات 
می بردند. کمرنگ شــدن رقابت در انتخابات به یک 
چالش جدی تبدیل شده و جایگاه احزاب به پایین ترین 
حد خود رسیده است. طبیعتاً خانه احزاب هم موقعیتی 

برای فعالیت گسترده ندارد و منفعل تر می شود.
عضو شــورای مرکزی حزب اعتماد ملی تاکید 
کرد: تحزب در کشور امروز به یک شوخی تبدیل شده 

است، در مقطعی نزدیک به ۲۰۰ حزب به ثبت رسیده 
و این نشان می دهد که تحزب در کشور ما یک شوخی 

است که موضوعیتی ندارد.
حق شــناس با بیان اینکه برای اصلاح ســاختار 
سیاسی، راهی جز تغییر جدی نظام انتخاباتی نداریم؛ 
گفت: نظام انتخاباتی باید مبتنی بر تحزب باشد چراکه 
بدون حزب قوی و مقتدر معنایی نخواهد داشت. در ۵۰ 
کشور توسعه یافته جهان کدام کشور دموکرات است که 
حزب در آن موضوعیت نداشته باشد؟ فقط عربستان یا 
کشورهای حوزه خلیج فارس هستند که نظام قبیلگی 

آنها را اداره می کند.
نظام انتخاباتی باید اصلاح شود

وی با اشــاره به اینکــه راه متعارف برای حضور 
مردم در عرصه سیاسی، تحزب و شرکت در انتخابات 
اســت، اظهار داشت: امروز در دنیا نظام حزبی مقتدر، 
نتایــج را رقم می زند و از این طریق نخبگان به عرصه 
می آیند تا باکیفیت ترین های جامعه از طریق آموزش، 
امکان حضور در بزنگاه های تصمیم سازی، مثل مجلس 
و دولت را پیدا کنند. این فعال سیاســی اصلاح طلب 
افزود: وقتی نظــام احزاب مقتدر در چارچوب منافع 
ملی و نظام انتخاباتی صحیح نداشــته باشیم، مردم در 
انتخابات حضــور نمی یابند و آرای باطله مقام دوم را 
کســب می کند، چراکه انتخابــات در فضای خالی از 
تحزب زیر ســوال می رود. حق شناس گفت: معاون 
سیاسی وزیر کشور با توجه به تخصص و تجربیاتش و 
بر اساس تعریف دقیق حزب، می تواند بگوید امروز در 
کشور چند حزب به معنای واقعی کلمه داریم؟ می توان 
گفت امروز دو حــزب واقعی داریم؟ نظام انتخاباتی 

کشور امروز چه جایگاهی برای احزاب قائل است؟
وی ادامه داد: اگر جایگاهی فراهم شود، احزاب 
و خانــه احزاب خودبه خود پــا می گیرند و مردم نیز 
حضور می یابند اما در تمام تاریخ جمهوری اسلامی، 
روسای جمهوری داشتیم که هیچ نسبتی با حزب نداشته 
یا بعد از پیروزی، نسبت خود با تحزب را انکار کرده اند. 
اولین نکته افتخارآمیزی که تمام روسای جمهور بیان 
می کنند، این است که من عضو هیچ حزب و گروهی 

نیستم. این ضربه زدن به حزب است.
جای حمایت از احزاب در قانون خالی است
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی بیان کرد: 
شرایط امروز خلاف توسعه تحزب و پیشرفت است. 
مفهوم حزب از بین رفته و رقابت احزاب در شــرایط 
فعلی موضوعیتی ندارد. منطق این است که هر حزبی 
در پارلمان پرقدرت بود ریاســت را برعهده بگیرد، اما 

چنین اتفاقــی نمی افتد. رئیس جمهوری که روی کار 
می آید باید بگوید نســبتم با فلان احزاب چنین است 
و آنها را در قدرت شــریک می کنم، برای مثال ۴ وزیر 
حزبی انتخاب می کنم. اما چنین نمی شود. حق شناس 
تصریح کرد: وزارت کشور حتی نتوانست مکانی برای 
خانه احزاب فراهم کند. حداقل در اســتان های کشور 
جایی را برای گفتمان سیاسی و نقد برنامه های دولت 
توسط احزاب فراهم کنید تا احزاب حرف بزنند، زمان 
بگذارید، از ارگان احزاب حمایت کنید و به آنها امکان 
انتشار مطالب بدهید. وی گفت: اما نه قانون در باره این 
مسائل حرفی می زند، نه حمایتی می شود و نه زمینه و 

بستری برای فعالیت احزاب فراهم است.

عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: کمرنگ شدن رقابت انتخاباتی چالشی جدی است و جایگاه احزاب به پایین ترین حد خود رسیده، طبیعتا خانه 
احزاب بستری برای فعالیت ندارد و تحزب به شوخی تبدیل شده است.

ســرویس سیاســی- رئیس 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
آخرین وضعیت طرح »نحوه تشکیل 
تجمعات و برگــزاری راهپیمایی ها« 
را تشــریح کرد. محمدصالح جوکار 
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها ، درخصوص سرنوشت طرح 
»نحوه تشــکیل تجمعات و برگزاری 
راهپیمایی ها« بر اساس اصل ۲۷ قانون 
اساســی، گفت: این طــرح اکنون در 
کارگروه مربوطه ذیل کمیســیون و با 
حضور دستگاه های نظارتی و مرتبط 
در حال بررسی است و کار کارشناسی 
انجام می شــود و بعد از آن به صحن 

کمیسیون خواهد آمد.
وی ادامه داد: آیین نامه یک روال 
و جــدول زمان بندی دارد و این طرح 
اکنون دیگر در مراحل نهایی بحث های 
کارشناسی اســت و بعد از آن هم به 
کمیسیون می آید و ان شاءالله به صحن 
ارائه خواهیم کرد. جوکار در پاسخ به 
این موضوع که »با توجه به شــرایط 
کشــور که گاهی شاهد اعتراضات و 
تجمعات اعتراضی مردم در حوزه های 
معیشــتی یا اقتصادی هستیم، آیا بهتر 
نیست دســتگاه های امنیتی و نظامی 
ما با صبر بیشــتری بــا این تجمعات 
برخــورد کننــد که از به خشــونت 

کشیده شــدن آن جلوگیری شود؟«، 
ابراز داشت: یقیقنا همینطور است. تا 
زمانی که تجمعات در شــرایط عادی 
باشــد و مردم مطالبات خود را مطرح 
کنند، برخوردی صورت نمی گیرد. اما 
بعضی وقت ها یک افرادی می آیند و 
می  خواهند موج سواری کرده و از این 
تجمعات سوءاســتفاده کنند که خب 
دســتگا ه ها براساس وظیفه خودشان 
عمل می کنند، ولی آنچه که مقرر شده 
این است که مردم می توانند مطالبات 

خودشان را داشته باشند.
نماینده مردم یزد در مجلس افزود: 
یک بحث دیگری هم در کمیســیون 

داریم، موضوع تشــکیل انجمن های 
تخصصی و کانون های صنفی است 
که ما ان شاءالله بتوانیم این را قانونمند 
کنیم و این ها بتوانند مطالبات صنفی 
خــود را در آن چارچوب ارائه کنند، 
فکر می کنم مشکلی به وجود نیاید و 

راه همواره باشد.
وی بیــان کــرد: آنچــه که به 
دســتگاه های مرتبــط اعلام شــده 
و جــزو وظایف شــان اســت، این 
اســت که تا زمانی که شــرایط کار به 
گونه ای نشــود که ضــرر به دیگران 
 نرســاند، قطعا با مدارا رفتار خواهند 

کرد.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها تشریح کرد؛

آخرین وضعیت رسیدگی به طرح »نحوه تشکیل تجمعات و برگزاری 
راهپیمایی ها« در کمیسیون شوراها

گروه اقتصــادی - نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: 
اصلاح ساختار بودجه به ویژه در شرایط 
کنونی، نیازمند درایت، جرأت و شجاعت 
است و با محافظه کاری و اتلاف فرصت 

سازگار نیست.
مصطفی آقا میرسلیم؛ در خصوص 
اصلاح ســاختار بودجــه گفت: اصلاح 
ساختار بودجه به ویژه در شرایط کنونی، 
نیازمند درایت،  جرأت و شجاعت است و 
با محافظه کاری و اتلاف فرصت سازگار 
نیســت. برخی از رویه های جاری مانند پرداخت یارانه نقدی ماهانه بدون حذف 

دهک هایی که از آن مستغنی اند، ادامه اقدامات دولت های گذشته است.
 وی اضافه کرد: با توجه به ضرورت کمک بیشــتر به دهک های آسیب پذیر 
باید دولت در این راستا اقدام عملی انجام دهد و انتظار می رود در قانون بودجه این 
قبیل موارد اصلاح شود و دولت نیز برای اجرای دقیق و سریع آن خود را آماده کند.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در اصلاح بودجه 
تفاهم ارکان نظام و همراهی مردم بر مبنای صداقت دولت ضروری است؛ اظهار 
داشت: دولت و مجلس باید برای رفع مشکلات موجود که عمده آن ناشی از سوء 
مدیریت در دولت قبلی اســت، همکاری صمیمانه و جدی داشــته باشند. دولت 
الزامات و اقتضائات موفقیت و آثار و تبعات کوتاه مدت تصمیمات الزامی بودجه 

را با مردم در میان بگذارد تا این همکاری سه جانبه هرچه زودتر ثمربخش شود.
به تاخیر انداختن جراحی اقتصادی به نفع مردم نیست

وی در خصوص برخی از تلاش ها برای جلوگیری از اقدام دولت در اصلاح 
ســاختارهای اقتصــادی گفت: عده ای تلاش می کنند کــه دولت در  اصلاحات 
اقتصادی موفق نشــود.  همگی باید هوشیار باشیم،  دفع اقدامات زیانبار دشمنان 
و سوءاستفاده کنندگان از ناهنجاری های اقتصادی و اجتماعی موجود لازم است. 
عده ای ممکن اســت بخواهند از فشــارهایی که مردم تحمل می کنند برای ایجاد 
بی ثباتی اجتماعی و به تأخیر انداختن اقدامات اصلاحی که بی شباهت به نوعی 
جراحی اقتصادی نیســت، به نفع خود و بر ضد مصالح کشــور و عامه مردم، بهره 

برداری کنند.
لــزوم حذف روش های منتهی به رکــود و تضعیف فرآیندهای 

انقباضی در بودجه ۱۴۰۱ 
عضو کمیســیون اصل نود مجلس در خصوص محور اصلی اصلاحات در 
لایحه بودجه گفت: طی چند سال گذشته متأسفانه درآمد ناخالص ملی ما به جای 
رشد، ثابت مانده حتی در مواردی کاهش یافته است و این امر موجب سقوط ارزش 
پول ملی در مقابل پول سایر کشورها شده است.  وقتی این سقوط ارزش پول ملی 
با افزایش نقدینگی توأم می شود به تورم لجام گسیخته می انجامد و صدمه این ها به 
مردم خصوصا دهک های آسیب پذیر وارد می شود. به عنوان یک اصل باید بپذیریم 
که هیچ تحول اصلاحی رخ نخواهد داد مگر بر مبنای تلاش برای ارائه خدمت و 
کوشش برای تولید کالاهای مورد نیاز جامعه باشد؛ به عبارت دیگر اصالت با تولید 
است. لذا تقلیل یا حذف روش های منتهی به رکود و تضعیف فرآیندهای انقباضی 

باید در دستور کار دولت قرار گیرد.
وی در خصوص وضعیت درآمدهای بودجه ۱۴۰۱ اظهار داشت: بخشی از 
درآمد دولت در لایحه بودجه وابســته به فروش نفت است، در بودجه فروش ۱، 
۲میلیون بشکه در روز و با احتساب قیمت ۶۰ دلار برای هر بشکه پیش بینی شده 
است.  این دو رقم قطعی نیست یعنی ممکن است فروش به مقدار کمتر یا بیشتر و 
قیمت نیز ارزانتر یا گرانتر باشد در حالی که برای هزینه کردن باید به منبع مطمئن 
درآمدی اتکا کرد وگرنه تقریبا تکلیف بودجه به تحقق درآمد وابســته می شود و 
در نتیجه تخصیص در اختیار مدیرانی قرار می گیرد که در سازمان برنامه و بودجه 
هســتند و در نهایت به تشــخیص خود و با امضای طلایی عمل می کنند و این با 
رویه درست اجرای قانون بودجه سازگار نیست. عضو کمیسیون اصل نود مجلس 
ادامه داد: طبق برنامه ششم توسعه باید وابستگی دولت به درآمدهای  نفتی کاهش 
می یافت اما عملا این امر محقق نشده است.  در صورت محاسبه وام از صندوق 
توســعه، وابستگی بودجه پیشــنهادی  از نظر درآمدی به عواید حاصل از فروش 
نفت خام و گاز طبیعی نزدیک ۴۰٪  اســت و این مطلوب نیست.  آقا میرسلیم در 
مورد راهکارهای رونق تولید در بودجه ۱۴۰۱ گفت: رفع موانع اشتغال مولد برای 
رونق فعالیت های تولیدی،  تشویق تولیدکنندگان داخلی و کمک به آنها برای ارتقاء 
کیفیت به جای تن دادن به واردات،  مبارزه بی امان و قاطع با قاچاق،  اصلاح وضع 
گمرک،  تأدیه مطالبات اشخاص حقیقی و حقوقی از دولت زا راهکارهای بودجه ای 
حمایت رونق تولید است. متأسفانه عدم تأدیه مطالبات اشخاص حقیقی و حقوقی 
از دولت با توجه به تسهیلاتی که برای تولید از بانکها گرفته اند. در بسیاری از موارد 

آنها را به ورطه ورشکستگی انداخته یا نزدیک کرده است.
دولت باید در جایگاهش به عنوان کارفرمای اقتصادی تجدید نظر 

کند
وی با بیان اینکه دولت باید در جایگاهش به عنوان کارفرمای اقتصادی تجدید 
نظر کند، گفت: دولت باید از اقداماتی که انگیزه تلاش و کوشش مولد را در بین مردم 
تضعیف می کند یا از بین می برد، خودداری کند.  کوچک سازی دولت و رها کردن 
تصدی گری مگر در موارد اضطراری، و سپردن کارها به مردم باید عملیاتی شود و 
نشانه های آن در لایحه بودجه مشهود باشد. بخش عمده ای از بودجه دولت برای 
پرداخت حقوق کارمندان دولت و بازنشستگان صرف می شود و عملًا کمتر از ٪۲۰  
برای فعالیت های زیربنایی و عمرانی باقی می ماند. عضو کمیسیون اصل نود مجلس 
ادامه داد:  قبل از تحریم ها اقتصاد ایران همکاری تقریباً تنگاتنگی با تجارت جهانی 
داشت تا فعالیت های تولیدی توجیه اقتصادی پیدا کند؛ بعد از تحریم همکاری ها 
محدود شده است و ما باید امکانات برای تقویت خودکفایی در تولید داخل را فراهم 
کنیم.  با توجه به محدودیت های ناشی از تحریم ها باید با انحرافاتی که در حاشیه 
مسیر اصلی تلاش برای تولید قرار می گیرد، مقابله کنیم. یکی از راهکارها ، مهار 
واردات و محدود کردن آن به مواد اولیه و قطعاتی است که امکان تأمین و ساخت 
آن عجالتاً در داخل وجود ندارد. میرســلیم در مورد کیفیت خودروهای ســاخت 
داخل گفت: مسلماً تمام سعی تولیدکنندگان باید بر این باشد که رضایت مردم را 
جلب کنند و بعلاوه سایر مقررات و استانداردها را رعایت کنند.  باید تشویق تولیدِ 
باکیفیت و رقابت پذیر بادوام، رعایت استانداردها و مقررات در بودجه مورد توجه 
قرار گیرد.  یکی از راهکارهای شایسته برای تقویت تولید، تقویت صادرات است. 
بعلاوه، تسهیل و تقویت فعالیت های تولیدی در زمینه تأمین مواد اولیه و ساخت 
محصولات واسطه ای برای کاهش آسیب پذیری فعالیت های تولیدی در کشور 

اهمیت دارد و باید مورد حمایت قرار گیرد.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی:

به تاخیر انداختن جراحی اقتصادی به 
نفع مردم نیست

ســرویس سیاسی - اعضای کابینه دولت سیزدهم با اصلاح ترکیب و 
عناوین برخی کمیسیون های هیأت دولت موافقت کردند.

هیأت وزیران در راســتای رفع مشــکلات ناشی از عضویت اعضای 
هیأت دولت در بیش از یک کمیسیون دولت )از جمله در حصول حد نصاب 
رســمیت جلسات( و نیز با توجه به پیشــنهاد وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات مبنی بر تمرکز بررســی پیشنهادات مربوط به توسعه سامانه های 
الکترونیکی و هوشمندســازی دولت و پیشــنهاد برخی از اعضای هیأت 
وزیران در اصلاح عناوین برخی کمیســیون ها، با اصلاح ترکیب و عناوین 

برخی از کمیسیون های هیأت دولت موافقت کرد.

با موافقت هیأت وزیران؛

عناوین و ترکیب کمیسیون های 
تخصصی دولت تغییر کرد

شنبه ١8 دی 5،١٤00 جمادی الثانی ١٤٤3 ،8 ژانویه 2022، شماره 3889، صفحه

وزارت کشــور حتی نتوانســت مکانی بــرای خانه احزاب فراهــم کند. حداقل 
در اســتان های کشــور جایی را بــرای گفتمان سیاســی و نقــد برنامه های 
دولت توســط احــزاب فراهم کنید تــا احزاب حــرف بزنند، زمــان بگذارید، 
از ارگان احــزاب حمایــت کنیــد و بــه آنهــا امکان انتشــار مطالــب بدهید.


